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	Jim Bridger


James Bridger was one of the greatest frontiersmen of Utah and American history. During his lifetime he was a hunter, trapper, trader, Indian fighter, and guide, and one of only a few trappers to remain in the Rockies after the demise of the fur trade. In 1822 young Bridger heeded William Ashley's call for one hundred "enterprising young men" and ascended the route of the Missouri River under Major Andrew Henry's command. 

Bridger spent his first year with the company on the upper Missouri until Blackfoot Indian hostilities forced the expedition back down river in the spring of 1823. Bridger then accompanied Henry's brigade to the Yellowstone River, where, en route, Hugh Glass was attacked by a grizzly. Evidence would indicate that Bridger volunteered as one of Glass's caretakers, but that he abandoned Glass believing he would not live. Glass miraculously survived and apparently exonerated Bridger's desertion due to his youth. 

Bridger spent the fall of 1823 and the following winter and spring of 1824 trapping and wintering in the Bighorn region as part of John Weber's brigade. By summer's end, he had pushed west across South Pass to trap the Bear River. The brigade assembled in "Willow Valley" (Cache Valley) to winter on Cub Creek near present Cove, Utah. Allegedly during that winter of 1824-25 a dispute arose concerning the Bear River's course south of Cache Valley. Bridger was selected to explore the river to resolve the question. His journey took him to the Great Salt Lake, which he believed was an arm of the Pacific Ocean due to its saltiness. For years, Bridger was recognized as the first documented discoverer of the great "Inland Sea"; however, more recent evidence seems to indicate that this honor should be given to Etienne Provost. 

The following spring, Weber's brigade spread along the Wasatch Front to trap. In May, Bridger was probably at the Ogden-Gardner trappers' confrontation near present Mountain Green; however, there is no documentation that indicates he participated in the proceedings. That summer Bridger attended the Randavouze Creek rendezvous, just north of the Utah-Wyoming border near the present town of McKinnon, Wyoming. 

The winter of 1825-1826 was spent by Bridger and most of Ashley's men in the Salt Lake Valley in two camps: one at the mouth of the Weber River and one on the Bear. Bridger continued to trap the regions of the Wasatch Front for approximately the next four years, spending some of his winters in the Salt Lake Valley. He was present at all the rendezvous, including the Cache Valley rendezvous of 1826 and the rendezvous of 1827 and 1828 on the south shore of Bear Lake at present-day Laketown, Utah. 

In 1830 Bridger and four other partners formed the Rocky Mountain Fur Company; however, exhausted fur reserves and increased competition from John Jacob Astor's American Fur Company forced the company to venture north into hostile Blackfoot territory. The Rocky Mountain Fur Company was dissolved in 1834 and by the end of the decade the fur trade itself was over. 

During the final years of the fur trade, Bridger, with partner Louis Vasquez, planned and constructed what was to be Fort Bridger, located on Black's Fork of the Green River. This new enterprise was to become one of the principal trading posts for the western migration, established specifically to serve the wagon trains heading to the far West. Bridger's post served many immigrants heading west, including the ill-fated Donner-Reed party.

In June 1847 Bridger had his first encounter with the Mormon pioneers near the mouth of the Little Sandy River. At this gathering, Bridger and Brigham Young discussed the merits of settling in the Salt Lake Valley. Also during this meeting Bridger drew his map on the ground for Young depicting the region with great accuracy and conveyed to the Mormon leader his misgivings regarding the agricultural productivity of the Salt Lake area. This first meeting between the Mormons and Bridger appears to have been pleasant, yet this relationship was to become a bittersweet one for Bridger. 

The coming of the Mormons increased the number of immigrants at the fort. However, the Mormon settlements attracted away a significant portion of Bridger's trade, including that of the Indians, causing economic hardships for the post. 

In 1850 Bridger consulted and guided the Stansbury expedition, which established a road much of which would later become the route of the Overland Stage and the Union Pacific Railroad. The same year, the territory of Utah was created; it included under its jurisdiction the Fort Bridger area. 

Animosity between Bridger and the Mormons festered in the summer of 1853. Mormon leaders were convinced that Bridger was engaged in illicit trade with the Indians, especially guns and ammunition, and that he had stirred hostility among the Native Americans against the Mormons. Mormon leaders revoked Bridger's license to trade and issued a warrant for his arrest; however, before the posse's arrival Bridger had fled. 

By the end of 1853, the Mormons had begun to move in and secure control of Bridger's Green River Basin, opting to establish Fort Supply rather than occupy Fort Bridger. Bridger had gone to the east, but returned to the mountains in 1855. That summer, Bridger sold his fort to the Mormons for $8,000. The Mormons paid Bridger $4,000 in gold coin that August; however, the final payment was not made until 1858, when Vasquez received the remaining $4,000 in Salt Lake City. 

The Mormons took possession of Fort Bridger in 1855, making much-needed improvements, including erecting a large cobblestone wall around the fort. However, in 1857, the fort was destroyed by the Mormons to hinder the advance of Albert Sidney Johnston's Army, which was being guided by none other than James Bridger. The army occupied the fort until 1890. Bridger tried to deal with the army regarding leasing the fort under the premise that the Mormons had forced him out and stolen it from him. During the 1870s and early 1880s, Bridger inquired about the army's lease, but without success.

Bridger died in July 1881. After his death, the government paid his widow for the improvements of the post, which consisted of thirteen log structures and the eighteen-foot-high cobblestone wall, which, ironically, were built by the Mormons. 

See: Cecil J. Alter, Jim Bridger: A Historical Narrative (1986); Fred R. Gowans and Eugene E. Campbell, Fort Bridger, Island in the Wilderness (1975); LeRoy R. Hafen and Harvey L. Carter, eds., Mountain Men and Fur Traders of the Far West (1982); and Dale L. Morgan, ed., The West of William H. Ashley (1964).
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	Peter Skene Ogden 


Peter Skene Ogden, born in 1794, was an experienced trapper and mountain man who remained with the Hudson's Bay Company after its 1821 merger with the Northwest Fur Company. In November 1824 Ogden was appointed leader of the Snake River Country Expeditions by John McLoughlin, and he was instructed to continue the British policy of creating a "fur desert" between American territory and the southern Columbia River drainage to discourage American trappers from coming into the area. 

Ogden, with a brigade of 131, pushed south from Flathead House toward Utah in December 1824. Accompanying the British was a small group of Americans directed by Jedediah Smith. By April the expedition had reached the Bear River, where the two outfits parted company. Ogden continued south along the Bear River to Cub Creek in present Cache Valley, where he learned from Snake Indians that Americans (John H. Weber's brigade) had already trapped the area. The British continued south through present-day Smithfield, Logan, Hyrum, and into the Huntsville area via Paradise Canyon. After trapping the Ogden Valley region, Ogden took his brigade across the divide south of Huntsville and established his southernmost camp near present Mountain Green. Records seem to indicate that Ogden himself did not enter the area of the present-day city which now bears his name, nor is it positively known if he even saw the Great Salt Lake at this time. However, men of his brigade did return from their trapping with accounts of these areas, and it is quite possible that Ogden did observe them. 

While encamped at Mountain Green, Ogden's company was visited by two groups of trappers. The first was led by Etienne Provost, and the second was a group of "Ashley Men" from John Weber's brigade led by Johnson Gardner. Discussion between Ogden and Gardner regarding ownership of the territory escalated into a heated exchange. Ironically, both parties were trespassing on Mexican territory. Gardner enticed twenty-three of Ogden's men to defect to the American camp, bringing more than 700 pelts with them. Fearful of additional desertion and losses, and also to avoid possible diplomatic repercussions, Ogden gathered the remainder of his brigade and retraced his steps to Flathead Post. Undoubtedly, had Ogden not been forced to withdraw, his journals would have provided the earliest and most complete account of what became the Utah Territory. 

Ogden continued to lead Hudson's Bay Company brigades; however, not until his 1828-29 expedition did he again enter the Utah area. This journey brought Ogden south from Fort Nez Perce to what trappers called "Ogden's" or "Mary's" River, later named the Humbolt by John C. Fremont. Pushing east, Ogden's brigade proceeded to present-day Lucin, Utah, then north along the east side of the Grouse Creek Range. The expedition then proceeded eastward across Park Valley and camped near Ten Mile Spring. Ogden indicates that at this spring he had his first view of the Great Salt Lake; whether this meant his first view during this expedition or his first time ever is uncertain. After observing the lake, Ogden continued north toward Soda Springs, then south along the Bear River through Cache Valley to where the Malad River joins the Bear. After trapping the area, Ogden's brigade returned to Ten Mile Spring, skirting the north end of the Great Salt Lake and retracing their route out of Utah. 

Ogden's impact upon the fur trade was immense; however, after his 1828-29 expedition he never again entered Utah. He did remain active in the Hudson's Bay Company until a few months prior to his death in 1854. 

See: Gloria Griffen Cline, Peter Skene Ogden and the Hudson's Bay Company (1974); LeRoy R. Hafen and Harvey L. Carter, eds., Mountain Men and Fur Traders of the Far West (1982); David E. Miller, "Journal of Expedition to Utah, 1825," Utah Historical Quarterly 20: 2 (1952); Edwin E. Rich, ed., Peter Skene Ogden's 
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	John C. Fremont


John C. Fremont was born in Savannah, Georgia, in 1813, the son of Charles Fremont, a French emigre, and Ann Beverly Whiting of Virginia. Fremont spent his boyhood in Charleston and was educated in the Scientific Department of the College of Charleston before his expulsion in 1831, three months short of graduation.

In 1833 Fremont obtained a civilian post as teacher of mathematics to midshipmen; 1836-37 found him assisting in the surveys of the projected Charleston and Cincinnati Railroad and in the Cherokee country; and in 1838 he was commissioned a second lieutenant in the United States Corps of Topographical Engineers and assigned to accompany the French scientist Joseph N. Nicollet on a two-year reconnaissance of the Minnesota country. Under Nicollet's tutelage, Fremont quickly absorbed a great deal of information about science and sophisticated methods of geodetic surveying as well as about how to organize and manage an expedition. When the two returned to Washington to work on the report and map of the survey, he met Jessie, the talented daughter of Senator Thomas Hart Benton, with whom he eloped in October 1841. The alliance was to prove extremely valuable to the advancement of his career in exploration and politics.

During the next twelve years, Fremont led five expeditions into the West. On the first, he surveyed the Platte "up to the head of the Sweetwater"; on the second, of fourteen months duration, he made a circuit of the entire West, launching his India-rubber boat on the Great Salt Lake on the outbound trip and examining Utah Lake on the return. The third expedition took him across the Salt Lake Desert and also involved him in the struggle to wrest California from Mexico and eventually in a court-martial trial which ended his government-sponsored explorations. The fourth, a winter expedition designed to ascertain the feasibility of a central railroad route, became stranded in the snows of the rugged San Juan Mountains of Colorado. The fifth and final expedition, which also had a railroad objective, was saved from disaster by the Mormons of Parowan.

For a time, Fremont made his home in California, but he was unable to exploit successfully the rich gold-bearing veins on his large estate of Las Mariposas. California became a state in 1850, and he served briefly as one of its United States senators. In 1856 he was the Republican Party's first candidate for president, but lost to Democrat James Buchanan. Early in the Civil War, President Abraham Lincoln gave him command of the Union Army's Western Department, only to remove him one hundred days later when Fremont foolishly ordered property held by Missouri rebels confiscated and their slaves freed.

Fremont would serve as governor of Arizona Territory from 1878 to 1881, but most of his post-Civil War career was consumed by speculative activities in western mines, land, and railroads. He died in virtual poverty in New York City on 13 July 1890.

Fremont's grandest achievement was in exploring the West and making it known through his lively, readable reports (prepared with the help of his wife) and his maps (drawn with the assistance of Charles Preuss). They seem to have been influential in the Mormons' decision to settle in the Salt Lake Valley. He also discovered and named the Great Basin as a geologic and geographic entity and established the correct elevation of the Great Salt Lake at 4,200 feet.


Etienne Provost

FELLOW TRAPPERS CALLED ETIENNE PROVOST "THE MAN OF THE MOUNTAINS"
Jeffrey D. Nichols
History Blazer, August 1995
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	Etienne Provost 


Although he does not have the wide recognition of Jim Bridger or John Colter, Etienne Provost was considered by his contemporaries as one of the most knowledgeable, skillful, and successful of the mountain men. Provost gave his name (phonetically) to the Provo River and the city of Provo. It seems likely that most of the early settlers of Provo were unaware of the bloody incident that gave the river its name. Provost's contemporaries, however, knew of his skills and nicknamed him "the man of the mountains."

Of French Canadian ancestry, Provost was born in 1785 in Chambly, Quebec. Around 1814 he became involved in the St. Louis fur trade, often trapping in what was still Spanish territory. Provost and his companions were twice captured and held prisoner by Spanish authorities. About 1822 he began operating out of Taos in present-day New Mexico. In 1824 he and his partner Francois Leclerc led a company north from Taos into the Great Basin. Some authorities claim that Provost may have been the first white man to see the Great Salt Lake?some months before Jim Bridger. In October the party was camped near Utah Lake (then generally known as Timpanogos Lake), probably along the present-named Jordan River. Provost's men encountered a party of Snake (Shoshone) Indians. In his Life in the Rocky Mountains Warren Angus Ferris claims that a Shoshone chief known to the whites as "Bad Gocha" (from mauvais gauche or "bad left-handed one") wanted to smoke the peace pipe with the Taos trappers. Bad Gocha claimed that it was bad luck to have metallic objects nearby, so Provost had his men set their weapons aside. At a signal, the Shoshones then attacked the whites, killing all but Provost and two or three others, who barely managed to fight their way out. The survivors made their way northeast over the Wasatch range.

The following spring Provost and his party met Peter Skene Ogden and members of his Hudson's Bay Company trapping party on the Weber River, near present-day Mountain Green. Upon hearing the story of Provost's narrow escape, Ogden wrote his superiors that he believed that the ambush may have been caused by the behavior of a Hudson's Bay party of the previous year. Ogden reported that Alexander Ross's company had stolen horses and furs from Shoshones and had killed one Indian.

Provost nearly got caught up in another fight, partly on account of Ogden. A party of American trappers encountered Ogden's Englishmen in the Weber Valley, and an argument over trapping rights ensued—part of a much larger dispute about the ownership of the "Oregon country." The American and English trappers each claimed the territory for their respective companies and nations. Author Jack B. Tykal points out that, in reality, only the bystander Provost had a legal right to trap in what was still Mexican territory.

Provost met William Ashley's large trapping party soon after and helped to guide Ashley to the site of the first annual mountain man rendezvous at Henry's Fork. Provost continued to work and explore in the American West out of St. Louis, although his active trapping days ended in 1830. He developed a reputation as a tough, resourceful man who also liked to drink and carouse. In 1839 he served as camp conductor for the Jean Nicollet party that mapped the country between the upper Mississippi and Missouri rivers. In 1843 Provost helped guide John James Audubon through the region. Although no photographs of Provost are known to exist, artist Alfred Jacob Miller painted members of the Nicollet expedition. Provost appears short, fat, and round; Miller captioned one picture "Monsieur Proveau, subleader, with a corpus round as a porpoise." 

In 1849 Mormon pioneers built "Fort Utah" on a Utah Valley stream that had generally been known as the Timpanogos. Mormons dubbed the river flowing between Utah Lake and the Great Salt Lake the Jordan, after the Holy Land river that connected the Sea of Galilee with the Dead Sea. Barney Ward, a mountain man who helped to guide the Utah Valley settlers, apparently told the Mormons that the Timpanogos stream was also called the "Provo." Why the names got switched is unclear, but the October 1849 LDS Conference directed the establishment of the city of "Provo" on the river. The city's namesake, meanwhile, still lived in St. Louis, unaware of the honor. Etienne Provost died there on July 3, 1850.

Sources: Leroy R. Hafen, "Etienne Provost, Mountain Man and Utah Pioneer," Utah Historical Quarterly 36 (1968); Jack B. Tykal, Etienne Provost: Man of the Mountains (Liberty, Utah: Eagle's View Publishing Company, 1989).
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John Henry Weber was born in 1779 in Altona near Hamburg, at that time part of Denmark. By 1807 he migrated to America to Ste. Genevieve, Missouri where he became acquainted with William Ashley and Andrew Henry. In 1822 Weber enlisted in the Ashley-Henry Fur Company which departed St. Louis in the spring bound for the beaver trade of the Upper Missouri River. After reaching the mouth of the Yellowstone River, the company divided into two trapping brigades and it appears very probable that Weber commanded one of them. Certainly Weber was considered one of the most prominent members of the entire Ashley-Henry company. 

For roughly the next five years, Weber's life was occupied in the Rocky Mountain fur trade, a significant portion of which was spent in Utah. During the summer of 1824, his brigade crossed South Pass and the Green River Valley and descended upon the Bear River region for the fall hunt. As winter approached, the company journeyed to "Sweet Lake" (Bear Lake), then to the Bear River's north bend and south to "Willow Valley" (Cache Valley). Weber's brigade spent the winter of 1824-25 in Cache Valley on Cub Creek, near present-day Cove, Utah. Allegedly, while in Cache Valley, discussions arose concerning the remaining course of the Bear River. A subordinate of Weber, a young Jim Bridger, was selected to settle the question by floating down the river during which voyage he came upon the Great Salt Lake. For years Bridger was credited for the first discovery of the "Great Inland Sea" until more recent evidence would indicate this honor be given to Etienne Provost. 

The following spring hunt found Weber's brigade throughout northern Utah. A portion of the brigade, under the guide of a brash Johnson Gardner, confronted Peter Skene Ogden's Snake Country Expedition near present-day Mountain Green, Utah. As a result of this dispute, Gardner was able to lure a number of Ogden's men to leave their British employer and cause Ogden to retrace his steps back to Flathead House. That summer, Weber and his brigade were at the first rendezvous held near present McKinnon, Wyoming, just north of the Utah border. 

Records are somewhat scanty regarding Weber's remaining mountain years; however, he did spend the winter of 1825-26 in the Salt Lake Valley after Ashley's men were forced by the winter's severity to move their winter quarters from Cache Valley. The Weber River was so christened during this winter camp if not so designated the previous winter. From this place-name stems the names of today's Weber University, County, Canyon, and others. 

A question exists concerning the proper pronunciation of John Weber's surname —whether it be pronounced Weeber or Webber. Those in the East and Midwest, where Weber spent most of his life, pronounce it Webber. This is substantiated by Warren Ferris' map of the fur trade era in which he inscribes the name of the Weber River "Webber's Fork." There are, however, references by other fur trappers such as Osborne Russell and Daniel Potts which give credence to the long vowel sound pronunciation. 

Weber attended the rendezvous of 1826 in Cache Valley, the close of which appears to mark the end of Weber's own fur trade adventures. There is no clue as to why he left the mountains; however, it is possible that he left because of his age or because his friend, Andrew Henry, had already left the mountains the previous year. For whatever reason, John H. Weber definitely left the mountains by 1827 and spent his remaining years in the Midwest. He died in 1859. 

See: LeRoy R. Hafen, ed. The Mountain Men and the Fur Trade of the Far West vol. 9, (1972); Dale L. Morgan, ed., The West of William H. Ashley (1964). 

Antoine Robidoux

OLD ANTOINE ROBIDOUX LEFT HIS MARK IN UTAH
Becky Bartholomew
History Blazer, August 1996

Five miles west of the Utah--Colorado border, not far from I-70, Westwater Creek enters the Colorado River. A dirt road follows the creek up into the north hills. But 160 years ago some travelers chose this minor canyon as the route of least topographical resistance into the Book Cliffs. Other streams such as Sweetwater and Two Water creeks led through the Roan Cliffs to the eastern Tavaputs Plateau, then up the Green River to the rich trapping sites of the Uinta Basin.
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	Antoine Robidoux inscription in Westwater Canyon, Utah-Colorado border


Some distance up the Westwater Creek road, a sandstone wall about 9 feet high and 4.5 feet wide overlooks the west bank of the stream. On this wall is a prehistoric pictograph of a red shield. Above the shield is an inscription that reads:

Antoine Robidoux
passe ici le 13 Novembre
1837 
pour etablire maison
traitte a la
Rv. vert ou wiyte

Translated from the French, this means: "Antoine Robidoux passed here 13 November 1837 to establish a trading post at the Green River or White." Or, because the third letter of the word "wiyte" has deteriorated and there is an accent mark over the final "e", the last phrase may read, "at the Green River or Winte (Uinta)." Also, "1837" may read "1831" instead.

These uncertainties have long been grist for debate among Utah historians. An accurate interpretation is important because it defines where and when Robidoux actually built his first trading post in the area. If he meant White then it was near present-day Ouray, where the White River flows into the Green. If he meant Uinta, then it may have been ten miles farther north, near Bottle Hollow Resort and the confluence of the Green and Uinta rivers.

Antoine Robidoux was born in 1794, one of five sons of Joseph Robidoux, Sr., French-Canadian owner of a St. Louis--based fur trading company. One or another of the Robidoux men are mentioned in many an explorer and immigrant journal of the 1840s and 50s.

For the Robidoux family was a prolific clan. In business with Joseph, Sr., were at least two brothers with their sons; one or more had several Indian wives. The men were not quite the cultured scions of St. Louis society that some writers have made them out to be. Most of them maintained rustic, nomadic lifestyles into old age. But they did become wealthy in the fur trade. Antoine the elder (as distinguished from a nephew Antoine) spoke English, French, and Spanish and as a young man worked for his father, helping to extend their trade farther and farther west.

By the early 1830s Antoine was developing his own trade route along the Spanish intermountain corridor between Santa Fe and the Uinta Basin. He even became a Mexican citizen to facilitate licensing and partnerships, and he built Fort Uncompahgre on the Gunnison River. Another of his posts was the Fort Uintah referred to in the Westwater inscription. Kit Carson mentioned encountering Antoine in the Uinta Basin in 1833.

The Westwater inscription reveals that, probably in 1837, instead of ascending the Tavaputs Plateau by way of western Colorado, Robidoux took an alternate route down the Colorado into the Grand Valley and north along Westwater Creek. Upon reaching the Green, speculates one historian, he commandeered Carson's abandoned adobe fort, used it for one season and got flooded out, and then moved 20 miles north to Whiterocks where he built Fort Uintah or Fort Robidoux as it is named on some early maps. He established an almost exclusive trade with the Utes.

By 1841 Antoine, approaching age 50, began wintering in the Midwest. His speech on California delivered in Weston, Missouri, inspired John Bidwell to mount the first covered wagon expedition to the Pacific. Perhaps Antoine helped his father--then age 70--found St. Joseph in 1844. Within five years it had a population of 1,800 and for a decade was the main jumping-off point for the Oregon Trail.

In 1844 Fort Uncompahgre was destroyed by Indians, and the trapping business declined. Antoine spent the next decade as an immigrant guide and army interpreter. In 1846 he was so badly wounded in a Mexican War battle that he applied for a government pension.

Beginning in 1849-50 the Robidoux family amassed another fortune outfitting immigrants at St. Joseph and then reoutfitting them at the only blacksmith and supply station in western Nebraska. An 1851 immigrant described "an old man nearly blind" wintering at the post. This was probably Antoine, who died in 1860 in St. Louis.

Fortunately, his inscription outlived him. Unfortunately, Westwater Creek traffic has increased through oil development and vandals have riddled the stone with bullets.

Sources: William S. Wallace, Antoine Robidoux: 1794-1860, cited in Nomination Form, National Register of Historic Places, Preservation Office, Utah Division of State History; Orral Messmore Robidoux, Memorial to the Robidoux Brothers (Kansas City, 1924), family biography cited in Merrill J. Mattes, The Great Platte River Road (Lincoln: Nebraska State Historical Society, 1969).  Note: Convention is to spell it "Uinta" when describing natural features, "Uintah" when referring to man-made boundaries and entities.
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Jedediah S. Smith was a trailblazer, brigade leader, and partner in two fur-trading companies whose travels took him throughout Utah and the West. Born in 1799, he was the first American after the Astorians to cross west over the Continental Divide, rediscovering South Pass; the first to cross overland to California, and in so doing journey the length of Utah; the first to traverse the Sierra Nevada; and the first to cross the Great Basin Desert. 

In 1822 Jedediah Smith became one of the original "Ashley Men," trappers under the command of William Ashley. He ascended the Missouri River that spring under Andrew Henry's command and spent his first winter on the Musselshell River. In the spring of 1823 Smith was sent down river to find Ashley's main group, at which time he proved his worth as a leader. 

After the Arikara campaign, Ashley divided his forces and instructed Smith to find the Crow Indians and gain their trade. Smith's party spent the winter of 1823-24 with a band of Crow Indians who told him about the Green River area and how to reach it. In mid-March 1824, his company crossed South Pass in present-day Wyoming and descended into the Green River area and prepared for the spring hunt. 

In September 1824, near present Blackfoot, Idaho, Smith helped a destitute party of Hudson's Bay Company trappers and accompanied them back to Flathead House. In December Smith's Americans accompanied Peter Skene Ogden's brigade to the Bear River. In early July 1825 Smith arrived at Henry's Fork for the first rendezvous; at its close he accompanied William Ashley and the brigade's furs back to St. Louis. En route down river, Ashley took Smith as partner to replace the retiring Andrew Henry. 

The following spring of 1826, Smith was sent ahead of the westbound pack train to arrange for the rendezvous, held that year in Cache Valley. During the rendezvous, Ashley arranged to sell his share of the company to Smith, David Jackson, and William Sublette. 

In August, the three partners split up for the fall hunt. Smith, with seventeen men, pushed south to appraise the trapping potential of the region south and west of the Great Salt Lake. This trek took Smith the entire length of Utah, along the route of present Interstate 15 with a side venture via Spanish Fork Canyon to Sanpete Valley to trade with the Ute Indians. 

Smith proceeded along the Virgin River to its confluence with the Colorado River, and then continued south to the Mojave villages. The company then pushed west to the San Gabriel Mission and in so doing effectively completed the desired but unfinished route of the 1776 Dominguez-Escalante expedition. 

Smith and two trappers left the remaining party on the Stanislaus River in the spring of 1827 and traversed the Sierra Nevada over Ebbetts Pass, then crossed Nevada, roughly following the route of present U.S. Highway 6. They reached the Utah-Nevada border near present Grandy, Utah, then continued on to Skull Valley. Two days later, they reached the south tip of the Great Salt Lake and arrived at the 1827 rendezvous on Sweet Lake (Bear Lake) at present-day Laketown, Utah. 

At the close of the rendezvous, Smith, with eighteen men, again headed south through Utah. They traveled south to the Weber River, and then to the Great Salt Lake; he then followed his previous trail, excluding his jaunt into the Sanpete Valley. The party continued to the Mojave villages; however, while crossing the Colorado, Indians attacked the party, killing half of Smith's men and capturing all the horses. The remainder made their way to California, only to find that Mexican officials there wanted to incarcerate them. It was finally resolved that Smith's company was to leave California by way of Bodega. The company spent the winter of 1827-28 in the San Francisco Bay area; in the spring of 1828 they pushed north, finally reaching Smith's Fork of the Umpqua River. Here the encampment was attacked by Kelawatset Indians; only four survived the attack, including Smith. The four reached Fort Vancouver in mid-August 1828, and received help from the British trappers there. 

Smith spent the winter of 1828-29 at Fort Vancouver. In March he journeyed west to Flathead Post. On the Flathead River Smith was reunited with his associate Davey Jackson. The two trappers reached the Pierre's Hole rendezvous in August, where they again joined their partner William Sublette. The three parted ways for the fall hunt, with Smith leading a large force into Blackfoot Indian country. 

At the following 1830 rendezvous on the Wind River, the three partners sold their trapping interests to the Rocky Mountain Fur Company and then became involved in the Santa Fe trade. While en route to Santa Fe, Smith was killed by Comanche Indians while scouting for water. 

See: George R. Brooks, ed., The Southwest Expedition of Jedediah S. Smith: His Personal Account of his Journey to California 1826-1827 (1989); Leroy R. Hafen and Harvey L. Carter, eds., Mountain Men and the Fur Traders of the Far West (1982); Dale L. Morgan, Jedediah Smith and the Opening of the West (1964); Dale L. Morgan, ed., The West of William H. Ashley (1964). 
Miles Goodyear

Richard W. Sadler
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Miles Goodyear was a mountain man during the last years of the fur trade who built and occupied Fort Buenaventura in what is now Ogden, Utah. Goodyear was born in Hamden, Connecticut, on 24 February 1817 and was orphaned at the age of four. After serving much of his youth as a "bound Boy," or indentured servant, he determined to travel west to seek his fortune. In 1836, when he was nineteen, he joined the Whitman-Spaulding missionary party traveling west on the Oregon Trail from Independence, Missouri. Goodyear was described by his fellow travelers as "thin and spare," with "light flaxen hair, light blue eyes." As time passed, Goodyear's hair turned red. At Fort Hall, Goodyear decided to leave the party (which had brought the first white women west on the Oregon Trail). William H. Gray described Goodyear as he left them: "His idea of liberty was unlimited. Restraint and obedience to others was what he did not like at home; he would try his fortune in the mountains; he did not care for missionaries, Hudson's Bay men, nor Indians; he was determined to be his own man . . . ."

For the next decade, Miles Goodyear trapped, traded, and was by all accounts a successful mountain man. By 1839 he had married Pomona, daughter of the Ute Chief Pe-teet-neet, and by 1842 they had two children, William Miles and Mary Eliza. Goodyear ranged widely across the Rocky Mountains, trapping, trading, and visiting various gatherings of mountain men and Indians, including the rendezvous of 1843. In a letter sent to his brother in 1842 Goodyear wrote that he had not yet made his fortune but did have "property, horses, beaver, and $2,500." 

As the fur trade declined and way stations such as Fort Bridger began to spring up on the overland trails, Goodyear decided to build an enclosed fort on the large westward bend of the Weber River, approximately two miles south of its confluence with the Ogden River and about one-quarter mile west of the present end of Ogden's 28th Street. The stockade was constructed with cottonwood logs set upright in the ground that enclosed about one-half acre of land adjacent to the river. It was begun in 1845 and completed by the end of 1846. Four log cabins occupied the corners of the fort, and sheds, corrals, and a garden were also located within the enclosure. Additional corrals were located on the outside to accommodate cattle, horses, goats, and sheep. The garden was watered by river water carried by bucket to the beans, carrots, cabbages, radishes, and corn. The fort was occupied by Goodyear, his family, other trappers, Indian helpers, and visitors. It is apparent that Goodyear hoped also to use the fort as a base for trapping and trading, and he hoped also to profit from being of service to overland emigrants. Late in 1846 and early in 1847 Goodyear traveled to Fort Sutter (New Helvetia) in California to acquire some horses to trade to Oregon and California emigrants. Goodyear drove the horses as far east as Missouri in 1847, trading along the way. As he traveled eastward in the spring of 1847, he was one of the first to view the desolation the winter had brought to the Donner Party, and he and his horses followed the Donner Party tracks until he came to the Wasatch Mountains. 

In July 1847 Goodyear visited with the first Mormon company traveling west on the Bear River west of Fort Bridger, and he tried to entice them to settle on the Weber River. He was unsuccessful, but in November 1847 James Brown was authorized by the Mormon High Council of Great Salt Lake City to purchase Fort Buenaventura. Brown and Goodyear agreed on a price of $1,950, and the fort, the outbuildings, and all of the animals except Goodyear's horses became Mormon property. The settlement was soon called Brownsville and, later, Ogden. 

During the next two years, Goodyear was engaged in horse-trading and gold mining in California. He acquired land at Benecia and made a rich discovery of gold on the Yuba River at "Goodyear's Bar." At the age of thirty-two he became ill and died in the Sierra Nevada on 12 November 1849. He was buried at Benecia, California. 

Father Silvestre Velez de Escalante & Father Francisco Dominguez
Thomas G. Alexander
Utah, The Right Place 

Much better known than the Rivera expedition, the travels of Fathers Francisco Atanasio Dominguez and Silvestre Velez de Escalante have left the name of the latter on a number of Utah sites. Utahns did not honor Dominguez, the expedition's leader, with site names until the bicentennial of their trek in 1976.

Both Dominguez and Escalante enjoyed the advantages of good connections. A native of Mexico, Dominguez received a commission from his Franciscan superiors as a canonical visitor in 1775 and proceeded to inspect the New Mexico missions, evaluate the lives of the frontier padres, and assess the value of the Santa Fe archives that Pueblo Indians had ravaged in the 1680 revolt. He called upon Escalante to assist him in his other task?the search for an overland route to the recently established settlement at Monterey.

By 1776, Escalante, who was born in Spain, had already lived in New Mexico for some time. Ministering to the needs of Christian Indians at Zuni, he also visited the Hopi villages where he found clans of people he called "wretched infidels" flaunting Christian custom by dancing naked and rejecting conversion.  

Ordered to Santa Fe to discuss the detail of the Monterey expedition, Escalante met with Dominguez, and the two of them talked with Governor Don Pedro Fermin de Mendinueta. The three feared opening a route directly to the northwest since they believed that the Chirumas, a reputedly cannibalistic tribe, might thwart their progress. Since neither priest wanted to provide the Indians with a brown-garbed lunch, they decided to take a circuitous route through the lands of the relatively friendly Utes.

They planned to depart on July 4, 1776, but had to postpone when events intervened. A Comanche attack on La Cienaga led to Escalante's assignment as chaplain of a punitive expedition. Following the expedition, Escalante had to go to Taos on business. While there, a severe pain in his side?probably the result of a recurrent kidney ailment?forced him to bed. The diseased kidneys eventually killed him at the age of thirty in 1780.

The two padres and the governor had second thoughts about the expedition when they learned that Fray Francisco Garces had already blazed a trail from Mission San Gabriel near present-day Pasadena, California, by way of the Gulf of California to the Hopi villages in early 1776. Garces wrote to Escalante about his route, and since the "Trails Priest" had, in effect, opened a path from the Pacific Coast to Santa Fe, the two padres considered abandoning their project.  

A meeting with Fermin de Mendinueta, however, led to an agreement to make the expedition anyway. The Spanish still had only a vague idea of the lands of Utah, and the stories of settlements of Europeans and unconverted Indians continued to circulate. Even if they failed to reach Monterey, the three principals agreed that the two Franciscans could provide useful ecclesiastical and political information on the country to the north.

Leaving Santa Fe on July 29, the two friars took a party that eventually included twelve Spanish colonials and two Indians. They recruited eight Spaniards in New Mexico and El Paso and four in southwestern Colorado. They also induced two Timpanogots from Utah Valley, whom they found at a Ute village in western Colorado, to help guide them. 

Five of the recruits proved most helpful. These included Bernado Miera y Pachecho, Don Juan Pedro Cisneros, Andres Muniz, and the two Timpanogots, Silvestre and Joaquin. Miera, a retired military engineer who lived in Santa Fe, drew an influential map of the region, recommended sites for presidos, and provided measurements of latitude for the party. Don Juan, alcalde (chief administrative officer) of Zuni, offered valuable judgments as the party progressed. Muniz, an interpreter fluent in the Ute language, had accompanied Rivera on a 1775 expedition to the Gunnison River. Silvestre, a leader in the Utah Valley settlement, guided the party as far as his home. Though only twelve, Joaquin helped guide the party through its entire journey, the only Utah native to do so.  

Throughout August, they crossed familiar territory. Muniz had passed through the region before, and Spanish traders and colonists had bartered and boarded with the Utes in western Colorado as well. On September 12, the party crossed what would later become the Utah border near the present-day quarry in Dinosaur National Monument.  By this time, they had ventured into lands unknown by the Spanish and placed their lives in the capable hands of Silvestre and the youthful Joaquin.

Having long since outflanked the dreaded Chirumas by their northward march through western Colorado, they pressed westward into Utah. Following Silvestre and Joaquin toward their homeland in Utah Valley, the party crossed the Green River and ascended the Duchesne and Strawberry Rivers. Passing from the Uinta Basin into the drainage of Diamond Fork, they descended to the Spanish Fork River. Nearing Utah Valley, they left the river bank to climb a high prominence near the present-day Spanish Oaks Golf Course from which they gained their first glimpse of the Timpanogots' home.

Here, they found a terrestrial paradise inviting Spanish settlement. Abundant water, pasturage, croplands, game, fish, fowl, and friendly Timpanogots greeted them. They found ample timber and firewood in the surrounding mountains, and they found the Timpanogots, thriving on fishing, hunting, and gathering. Anticipating that the valley could hold a population as large as that currently living in New Mexico, they promised the Timpanogots, then the largest concentration of people in Utah, that they would return, possibly within a year.

In the meantime, leaving Silvestre in Utah Valley, they induced another Timpanogot, whom they named Jose Maria, to guide them, and they left with Joaquin, treading southwestward on a route approximately parallel to present-day Interstate 15. Throughout the journey, Miera kept himself busy estimating their latitude by shooting the north star with a quadrant.  Miera's observations generally reckoned their location farther north than they actually were. For instance, had Miera's September 24 estimate of 40o 49' in Utah Valley had been accurate, the party would actually have been somewhere near Sandy in the Salt Lake Valley.

With Miera's observations, they believed that they had to travel in a southwesterly direction to reach Monterey, which lay at about 36o 30' north latitude. Pressing on, they followed the route now marked by I-15 into Pahvant Valley, where they moved southwestward into the desert toward Pahvant Butte and the current Clear Lake Waterfowl Refuge.  Continuing southwestward, they suffered a setback just north of present-day Milford. Frightened by a scuffle between Don Juan and his servant Simon Lucero and increasingly homesick as the party moved away from Utah Valley, Jose Maria deserted in the early morning of October 5. Later that same day, a heavy snowstorm imprisoned the party in camp. After the storm abated, they pressed on, sloshing through the snow and mud with great difficulty.

Recognizing that an early winter boded ill for their expedition, Dominguez and Escalante proposed to return to Santa Fe by way of the Havasupai and Hopi villages in northern Arizona. However, Miera and two others in the party dissented, so midway between Milford and Cedar City, the padres agreed to leave the expedition's fate in God's hands by casting lots. After God dictated a return to Santa Fe, the party faced the added problem of recrossing the Colorado River. Stymied by the rugged walls of the Grand Canyon, they eventually found a crossing somewhat north of the Arizona border on a trail now covered by Lake Powell's Padre Bay. Crossing much farther east than they had anticipated, the party pressed on to Oraibi instead of first reaching Havasupai. Once again in familiar territory, they arrived in Santa Fe on January 2, 1777, after a journey of more than 1,700 miles.

James Beckwourth

Jim Beckwourth was an African American who played a major role in the early exploration and settlement of the American West. Although there were people of many races and nationalities on the frontier, Beckwourth was the only African American who recorded his life story, and his adventures took him from the everglades of Florida to the Pacific Ocean and from southern Canada to northern Mexico. 

He dictated his autobiography to Thomas D. Bonner, an itinerant Justice of the Peace in the gold fields of California, in 1854-55. After Bonner "polished up" Beckwourth's rough narrative, The Life and Adventures of James P. Beckwourth, Mountaineer, Scout, and Pioneer, and Chief of the Crow Nation of Indians was published by Harper and Brothers in 1856. The book apparently achieved a certain amount of popular success, for it was followed by an English edition in the same year, a second printing two years later, and a French translation in 1860. 

Beckwourth's role in American history was often dismissed by historians of the late nineteenth and early twentieth centuries. Many were quite blatant in their prejudices, refusing to give any credence to a "mongrel of mixed blood." And many of his acquaintances considered the book something of a joke. 

But Beckwourth was a man of his times, and for the early fur trappers of the Rockies, the ability to "spin a good yarn" was a skill valued almost as highly as marksmanship or woodsmanship. And while Beckwourth certainly had a tendency to exaggerate numbers or to occasionally make himself the hero of events that happened to other people, later historians have discovered that much of what Beckwourth related in his autobiography actually occurred. 

Truth is often something much bigger than merely the accuracy of details. And to discover the truth of what life was like for the fur trappers of the 1820's, the Crow Indians of the 1830's, the pioneers of the Southwest in the 1840's, or the gold miners of California in the 1850's, you can find no better source than the life of Jim Beckwourth. 

Chief Walkara

CHIEF WALKARA (Chief Walker, Wakarum) 1810 ca. - - - - January 29, 1855 Walkara, Ute Indian chieftan, was one of the principal Indian chiefs when the Mormons first entered this area in 1848. Feared from California to New Mexico, he was a remarkably sly chief, daring horse thief, savage slave trader, furious enemy, admirable friend, and unprincipaled lover. He became a war chief unrivaled in his ability to lead his band with cunning, power and fierceness. His name refers to yellow buckskin. Nicknamed the "Hawk of the Mountains" and "Napoleon of the Desert" he was an opportunist in the changing of the west. He was more notorious than great, more bandit than chief. Without question, white and Indian alike, he was the West's greatest horse thief, stealing over 1000 horses on one raid alone. His horse stealing adventures are legendary. The ill-fated "Walker War" began in July 1853 and lasted until May 1854. Every Mormon settlement was transformed into an armed fort. The final cost was upward of $200,000 and many lives. Peace was concluded after a mile-long peace train under Brigham Young met the aging warrior on Chicken Creek (Levan). Born on the banks of the Pequinarynoquint (Stinking) River in Utah County, Walkara was buried in a seplechre of stone on the rugged eastern hillside above this little community of Meadow. His grave was located up Dry Canyon, the first canyon north of Corn Creek. On the day of burial two of his squaws and some Paiute children were offered up as sacrifice. Besides his weapons, trinkets, presents, the two squaws and two girls, a young boy was fastened alive to the pedestal beside Walkara's body. It is presumed the grave was robbed by whites in 1909. It is interesting that another famous chief and brother, Kanosh was buried just a short distance from here.

Joseph R. Walker

Joseph Rutherford Walker, fur trapper, hunter, trail blazer, explorer, military guide, cattleman, miner, and sheriff. Capt. Joe Walker was one of the most interesting men that lived during the 1800s. Hubert Howe Bancroft was quoted as saying . . ."Captain Joe Walker was one of the bravest and most skilled of the mountain men; none was better acquainted than he with the geography or the native tribes of the Great Basin; and he was withal less boastful and pretentious than most of his class."
"I was strongly impressed by the simple and upright character of Capt. Walker, and his mountain comrades spoke in the highest praise of his ability. Fremont, Kit Carson, Bill Williams, Alex Godey, Vincenthaler, Ferguson, and others, all agreed in saying that as a mountain man, Captain Walker had no superior." These were the words of Lafayette Bunnell, the man that named Yosemite Valley. Bunnell met with Captain Walker on numerous occasions in the 1850s to discuss Walker's route over the Sierra Nevada Mountains into the San Joaquin Valley.
Daniel Conner was a member of the Walker party during the Arizona adventure and wrote down all his experiences. Conner's later writing's were responsible for shedding light on the Mangas Coloradas affair at Fort McLean. Conner's also had very strong feeling about Joseph R. Walker and shared them:
"I was with him [Walker] two years of his last explorations of our mountain country under the most desperate hardships and still I could never see any change in him. Always cool, firm, and dignified. "I never heard him tell any wonderful story. He was too reticent about his certainly bleak and wild experiences and he was never given to saying foolish things under any circumstance. Brave, truthful, he was as kindly as a child, yet occasionally he was ever austere. I was but a boy and he kept me out of dangerous places without letting me know it or even know how it was done. ". . . my greatest concern is the fear that his character will never be known as well as it ought to be. His services have been great and unostentatious, unremunerated and but little understood. Modesty was his greatest fault."
"Uncle Joe," as Walker was sometimes called, started his adventurous career at fifteen when he and his brother Joel Walker joined Colonel John Brown's mounted riflemen to serve under Andrew Jackson in the Indians Wars of 1812-15. Walker was present when his kinsman Sam Houston climbed the log fortification to breech the Red Sticks stronghold. By the age of twenty Walker was already roaming the country side hunting and trapping. In 1819, Joe and his family moved to the farthest corner of the frontier to take up land at what was known as Fort Osage. By 1820 Walker was again off to the Rocky Mountains.
Walker played an increasing roll in developing the Santa Fe Trail, and possibly was with Becknell's party when they took wagons to Santa Fe. Walker was with Stephen Cooper and his brother Joel Walker when they arrived at Santa Fe. In 1825 President James Monroe signed a bill providing $30,000 to survey a wagon road to Santa Fe, and Joseph Walker was hired as a guide and hunter for the party. In June 1827, Walker was appointed as the first sheriff of Jackson County. Joe Walker served two terms as sheriff and would have seen the reward notice for young Kit Carson when he ran away from home. Walker's kinsman Ewing Young took Kit under his wing and Kit developed into a first rate mountain man. In 1830 Walker met Captain Benjamin Bonneville and was hired as the chief guide for the largest beaver hunting party to leave for the Rockies. In 1833, Walker guided the famous Bonneville expedition into California.
In California Walker was offered seven square miles of land by the Governor José Figueroa. Walker, however, refused the offer and left California in the spring, crossing the Sierra Nevada Mountain by what was called Walker Pass. Many assumed it was the pass Walker had led Edward Kern through during frémont's 1845-46 Expedition. Kern however mentions Walker's northern pass in his notes, and years later Walker confirmed he used the northern pass in 1834. During the 1840s Walker was all over the Rocky Mountains leading hunting parties.
Walker also made a number of return trips to California and established a good business in buying horses and trading them in the mountains. In 1843 Walker guided the Chiles party into California and safety to Gilroy's rancho. Walker then made his way to pueblo de Los Angeles and purchased horses to sell in the Rookies. At Mountain Meadows, Walker came upon fremont and guided him back to Bent's Fort. frémont convinced Walker to be his chief guide for his up coming expedition and Walker agreed to meet frémont the next year near Bear River. Walker was with frémont, Kern and the others at the Hawks Peak affair and soon after asked for his leave. Again Walker went to Los Angeles to purchase horses and mules, and this time he delivered the herd to the Army at Bents Fort in present day Colorado.
With all the excitement during the gold rush in California in 1849-50, Walker, together with a couple of nephews, traded supplies and animals with the miners in the hills. In the early part of the 1850s, Walker again was moved to explore unknown regions. He set out with a few men and explored the southwest corner of what became Utah. Not liking the country with its twisting steep canyons, Walker doubled back to the Virgin River and crossed the Colorado into what later became known as Arizona territory. Moving east along the great canyon, Walker finally reached an area with a number of ruins, possibly those near Sunset Crater [Flagstaff area]. Leaving the ruins Walker visited the Moquis Indians [Hopi] on their mesa and then continued on to Santa Fe where he offered his services to the Army as Guide. The Army refused on the grounds that they had already hired three men as guides. Walker apparently give the survey party landmarks to look for, because in reading the reports they traveled back over some of the same ground and discovered the petrified forest and ruins.
Walker left New Mexico and traveled by the southern route and arrived in Los Angeles to purchase cattle and horses. With William Garman, Walker discovered Priest Valley and named it. The Valley however was known as Walker Valley until the early 1870s. In 1853 Walker had a cattle rancho near his friend Julius Martin's in the Gilroy area. At this time Walker was asked to testify before the Senate Committee on Public Lands as to the best route for a railroad to the east. Returning to Gilroy, Walker moved his rancho to an area near Walker Peak, approximately 25 miles nearly due east of Mission Soledad. In 1858 Walker was again on the trail, looking for gold with George Lount, and was attacked by Indians near the head waters of the Mojave River. The party returned to Los Angeles for medical attention, Walker was then hired by the Army as a guide for the Mojave expedition along with William Goodyear. Col. Hoffman expedition, upon reaching the Colorado River, is attacked by the Mojave and retreats back to Los Angeles. Col. Hoffman reported to General Clarke, and a second expedition was formed and Walker was again chosen as the chief guide to lead the Expedition against the Mohave Indians up the Colorado River from Fort Yuma. 
After returning to California Walker put together a group of miners to go to the new mines at Mono Lake. The following year Walker formed the famous Arizona Expedition. During this period the civil war broke out in New Mexico as Walker and his men reached Santa Fe. During the Confederate invasion of New Mexico, Walker remained in the mountains near Fort Union awaiting the return of his men that had volunteered to fight for the Union. When the Confederates were driven out of New Mexico, Walker took his men to Colorado, and formed what became known as the Walker Prospecting and Mining Company. The Walker Party then left Pueblo Colorado and moved back into New Mexico and eventually we’re involved in the capture of Mangas Coloradas. From the Pinos Altos area, Walker guided his men to Tucson, and then to the area that became known as Prescott, where they found rich mines. Walker and his men held the county until the Governor's party arrived and claimed the area as the Territory of Arizona. In 1867 Walker retired to his nephew's "Manzanita" ranch at Walnut Creek to live out his life.
Captain Joe Walker is buried in the Alhambra Pioneer Cemetery near Martinez, CA. The peaceful, oak-studded, cemetery overlooks the Bay of Suisun just inside the Straight of Carquinez, near the confluence of the Sacramento and San Joaquin Rivers. [G. Andrew Miller]
